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محمد بن راشد يصدر قانوناً بتعديل مسمى "سلطة مدينة 
دبي الملاحية" إلى "سلطة دبي البحرية" وإلحاقها بمؤسسة 

الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة

إدارة الاستــــــراتيجيـــــــــة والاتصـــــــال تعقـــد 
لقـــــــــاء السعــــــادة بيـــــــــن الغيـــــــــــوم

بلاتينيوم تعقد لقائها الاجتماعي السنوي 

مشاركة إدارات المؤسسة في مبادرة "حوار الثقافات" ضمن 
فعاليات شهر الابتكار

الوزغ ليموني اللون - اكتشاف رائد في أبحاث السرطان؟

Mohammed bin Rashid issues law renaming Dubai 
Maritime City Authority to Dubai Maritime Authority 

and affiliating it with PCFC

0203

04

06

The Strategy and Communication Dept. holds 
a happiness Gathering among the clouds

Platinum holds its annual social gathering

PCFC Departments participating in the “Dialogue of 
Culture” Initiative within the Innovation Month

The Lemon Frost Gecko - A groundbreaking discovery 
in cancer research?

“Guided by Mohammed bin Rashid’s vision, we continue our journey towards a future 
of excellence and high achievements”. 

"رؤية محمد بن راشد مثلت الأساس للتميز في دبي، واليوم مسترشدين بتلك الرؤية ننطلق نحو 
معايير جديدة وآفاق أوسع من الابتكار والاستعداد للغد"

صاحب السمو الشيخ حمدان بن محمد آل مكتوم 
ولي عهد دبي، رئيس المجلس التنفيذي

His Highness Sheikh Hamdan Bin Mohammed Al Maktoum 
Crown Prince of Dubai & Chairman of Dubai Executive Council
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In his capacity as the Ruler of Dubai, His Highness Sheikh Mohammed bin Rashid Al Maktoum, 
Vice President and Prime Minister of the UAE, has issued Law No. (3) of 2023 renaming Dubai 
Maritime City Authority to Dubai Maritime Authority and affiliating it with the Ports, Customs, 
and Free Zone Corporation (PCFC). 

The aim of this Law is to reinforce Dubai’s status as a leading global coastal trade hub, improve 
maritime security in collaboration with other relevant authorities, attract local and foreign 
investments, and protect the marine environment, among other objectives.

The provisions of the new Law apply to the Dubai Maritime City Authority, the government 
authority charged with regulating, coordinating and supervising all aspects of Dubai’s maritime 
sector. The Authority will now be affiliated with the PCFC and will be renamed to Dubai Maritime 
Authority.

The Law outlines the Authority’s duties and responsibilities, which involve regulating the 
maritime sector and activities throughout Dubai, including special development and free zones 
such as the Dubai International Financial Centre. These duties also encompass improving 
maritime security in Dubai by issuing licences for maritime transportation and supervising the 
safety measures of vessels.

The Authority is also responsible for preserving the environment by ensuring that marine 
vessels comply with technical requirements. It is also tasked with coordinating with relevant 
authorities to oversee maritime activities and ensure adherence to both local and international 
rules and regulations, as well as all international agreements that the UAE is a party to.

The Law grants the Authority the power to establish a marine plan for Dubai, which will ensure 
the safety of maritime navigation and activities. This includes defining navigational lines and 
berthing places for dhows and other vessels in Dubai.

In addition, the Authority is responsible for regulating, identifying, and issuing permits related 
to the establishment of marinas in Dubai. It is also responsible for setting the entry and exit 
requirements for wooden dhows and their crews, and oversees them through the Marine 
Agency for Wooden Dhows, among other tasks.

The Law also establishes the organisational structure of the Dubai Maritime Authority, as well 
as outlining the responsibilities of the PCFC. It sets out the mechanism for appointing the CEO 
of the Authority, as well as defining their responsibilities.

Law No. (3) of 2023 replaces Law No. (11) of 2007, which pertains to the establishment of the Dubai 
Maritime City Authority, and annuls any other legislation that may contradict it. Any provisions, 
decisions, and memos that were issued to implement Law No. (11) of 2007 will remain in effect 
until new ones are issued, as long as they do not contradict the clauses of Law No. (3) of 2023.
This law is effective from the date of its publication in the Official Gazette.

أصــدر صاحــب الســمو الشــيخ محمــد بــن راشــد آل مكتــوم، نائــب رئيــس الدولــة رئيــس مجلــس الــوزراء، رعــاه 
الله، بصفتــه حاكمــاً لإمــارة دبــي القانــون رقــم )3( لســنة 2023 بشــأن سُــــلطـــــة دبـــــــي البحريّــــــة، التــي تهــدف 
إلــى تعزيــز رؤيــة الإمــارة والارتقــاء بمكانتهــا كمركــز عالمــي للتجــارة البحريــة، وتعزيــز منظومــة الأمــن البحــري 
وتطويرهــا، بالتنســيق مــع الجهــات المعنيــة، وتشــجيع واســتقطاب رؤوس الأموال والشــركات والمؤسســات 
صــة فــي القطــاع البحــري والأنشــطة البحريــة للاســتثمار فــي هــذا القطــاع بالإمــارة،  المحلّيــة والعالميــة المُتخصِّ
وتعزيــز تنافُســيّتها علــى المســتوى الإقليمــي والعالمــي، بالإضافــة إلــى المســاهمة فــي المحافظــة علــى البيئــة 
والســامة البحريــة، وتحقيــق مُتطلّبــات الأمــن البحــري فــي ميــاه الإمــارة، بمــا يتّفــق مــع التشــريعات الســارية 

فيهــا.

وتُطبّــق أحــكام القانــون الجديــد علــى "سُــلطة مدينــة دبــي الملاحيّــة"، باعتبارهــا سُــلطة عامّــة، تتمتــع بالشــخصية 
فــات التــي  الاعتباريــة، والاســتقلال المالــي والإداري، والأهليــة القانونيــة اللازمــة لمباشــرة الأعمــال والتصرُّ
ل مُســمّى  تكفــل تحقيــق أهدافهــا، علــى أن تُلحــق بمؤسســة الموانــئ والجمــارك والمنطقــة الحُــرّة، ويُعــدَّ
ــي  ــلطة دب ــح "سُ ــي، ليُصبِ ــارة دب ــي إم ــه ف ــول ب ــريع معم ــي أي تش ــا ورد ف ــة" أينم ــي الملاحيّ ــة دب ــلطة مدين "سُ

ــة". البحريّ

اختصاصات سُلطة دبي البحرية 

ــة  ــطة البحري ــري والأنش ــاع البح ــم القط ــة بتنظي ــة المُختصّ ــة الجه ــي البحري ــلطة دب ــر سُ ــون، تُعتب ــاً للقان ووفق
ــا  ــرّة بم ــق الحُ ــة، والمناط ــر الخاصّ ــق التطوي ــةً مناط ــي، متضمن ــارة دب ــاء إم ــع أنح ــي جمي ــا ف ــراف عليهم والإش
فيهــا مركــز دبــي المالــي العالمــي، ويكــون لهــا فــي ســبيل ذلــك القيــام بعــدد مــن المهــام والصلاحيــات، منهــا: 
تعزيــز الســامة البحريــة فــي ميــاه إمــارة دبــي مــن خــال ترخيــص الوســائل البحريــة، والرّقابــة والتفتيــش علــى 

ــائل. ــذه الوس ــي ه ــامة ف ــزات الس تجهي

ــر الفنيــة البيئيــة  ــلطة المحافظــة علــى البيئــة البحريــة، مــن خــال تطبيــق المعايي كمــا تشــمل اختصاصــات السُّ
ــق  علــى الوســائل البحريــة، والتنســيق مــع الجهــات المعنيــة فــي الإمــارة للرقابــة علــى الأنشــطة البحريــة، للتحقُّ
مــن امتثالِهــا للمعاييــر والاشــتراطات البيئيــة المنصــوص عليهــا فــي التشــريعات الســارية فــي إمــارة دبــي، 
والمعاهــدات والاتفاقيــات الدوليــة التــي تكــون دولــة الإمــارات العربيــة المتحــدة طرفــاً فيهــا أو مُنضمّــة إليهــا، 
وإعــداد واعتمــاد معاييــر الصحــة والســامة المِهَنِيّــة فــي القطــاع البحــري والرقابــة علــى تطبيقهــا، بالتنســيق مــع 

الجهــات المعنيّــة فــي دبــي.

وأجــاز القانــون لســلطة دبــي البحريــة وضــع المُخطّــط البحــري العــام لإمــارة دبــي، بهــدف ضمــان ســامة 
ــفن  الملاحــة، ومُمارســة الأنشــطة البحريــة بشــكلٍ آمــن، وتحديــد الخُطــوط المِلاحيّــة وأماكــن رســوّ السُّ
الخشــبية والوســائل البحريــة فــي إمــارة دبــي، وتنظيــم وتحديــد ومنــح التصاريــح الخاصّــة بإنشــاء المراســي البحريــة 
فــي الإمــارة، وتنظيــم وتحديــد جميــع مُتطلّبــات دخــول وخــروج الســفن الخشــبية وأطقُمِهــا، والإشــراف عليهــا 
مــن خــال مكتــب الوكيــل المِلاحــي، إضافــة إلــى تنظيــم عمــل المكتــب وأصحــاب الســفن الخشــبية ووكلائهــم 

علــى نحــو يضمــن حقوقهــم.

وحــدّد القانــون الهيــكل التنظيمــي لســلطة دبــي البحريــة، واختصاصــات رئيــس مؤسســة الموانــئ والجمــارك 
ــلطة، وآليــات تعييــن مُديرهــا التنفيــذي إضافــة إلــى تحديــد اختصاصاتــه. والمنطقــة الحُــرّة، والجهــاز التنفيــذي للسُّ

الحلول والإلغاءات.

ويحِــل القانــون رقــم )3( لســنة 2023 بشــأن سُــــلطـــــة دبـــــــي البحريّــــــة، محــل القانــون رقــم )11( لســنة 2007 
بإنشــاء مدينــة دبــي الملاحيّــة، ويُلغــى أي نــص فــي أي تشــريع آخــر إلــى المدى الــذي يتعارض فيــه وأحــكام القانون 
ــادرة  ــات الصّ ــم والتعليم ــح والتعامي ــرارات واللوائ ــة والق ــل بالأنظِم ــتمِر العم ــى أن يس ــنة 2023، عل ــم )3( لس رق
تنفيــذاً للقانــون رقــم )11( لســنة 2007 المُشــار إليــه، إلــى المــدى الــذي لا تتعــارض فيــه مــع أحــكام القانــون رقــم 
)3( لســنة 2023، وذلــك إلــى حيــن صُــدور الأنظِمــة والقــرارات واللوائــح والتعاميــم والتعليمــات التــي تحِــل محلّهــا.

ويُنشر هذا القانون في الجريدة الرسمية، ويُعمل به من تاريخ نشره.
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Mohammed bin Rashid issues law renaming Dubai 
Maritime City Authority to Dubai Maritime Authority 

and affiliating it with PCFC

محمد بن راشد يصدر قانوناً بتعديل مسمى "سلطة 
مدينة دبي الملاحية" إلى "سلطة دبي البحرية" وإلحاقها 

بمؤسسة الموانئ والجمارك والمنطقة الحرة
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Internal News الأخبار الداخلية

The Strategy and Communication Department holds a Happiness 
Gathering among the clouds

Platinum holds its annual social gathering

إدارة الاستــــــراتيجيـــــــــة والاتصـــــــال تعقـــد لقـــــــــاء السعــــــادة 
بيـــــــــن الغيـــــــــــوم

بلاتينيوم تعقد لقائها الاجتماعي السنوي 

عقــدت إدارة الاســتراتيجية والاتصــال لقــاء الســعادة النصــف ســنوي لموظفيهــا فــي أطــول بــرج مطــل 
علــى جزيــرة النخلــة "ذي فيــو" بنخيــل مــول فــي دبــي. وقــد اختــارت الإدارة أن تحتفــي بموظفيهــا المتميزيــن 
وتكريمهــم بيــن الغيــوم تقديــراً لإنجازاتهــم المتميــزة خــال عــام 2022. وتضمــن اللقــاء جلســة حواريــة عــن 

إنجــازات الإدارة فــي عــام 2022 والخطــط المشــاريع المزمــع تنفيذهــا فــي عــام 2023.

ــاء وإدارة فــرق العمــل وتحقيــق  ــم برنامــج لتنميــة مهــارات الموظفيــن فــي بن وشــمل لقــاء الإدارة تنظي
أفضــل النتائــج مــن خــال خــوض مغامــرة Game Over وحــل الألغــاز وألعــاب الــذكاء للخــروج مــن البرنامــج 

فــي أقــل وقــت وبنتائــج إيجابيــة.

وتســاهم مثــل هــذه اللقــاءات الدوريــة لفــرق العمــل والإدارات علــى تنميــة القــدرات والمهــارات وتعزيــز 
القــدرات وتحقيــق التواصــل الفعــال والتشــجيع علــى بــذل المزيــد مــن الجهــود التــي تخــدم أهــداف 

المؤسســة الاســتراتيجية.

ــراً  ــم، وتقدي ــل بينه ــات التواص ــز عملي ــدف تعزي ــا به ــاً لموظفيه ــاءاً اجتماعي ــوم لق ــركة بلاتيني ــدت ش عق
لجهودهــم، وتحفيــزاً لهــم للانطــاق بنشــاط لتحقيــق إنجــازات العــام الجديــد 2023 بمعنويــة عاليــة. وتحرص 
الشــركة علــى عقــد هــذا اللقــاء بشــكل ســنوي إيمانــاً منهــا بأهميــة التواصــل بيــن فــرق العمــل لتحقيــق 

الإنجــازات المتميــزة.

The Strategy and Communication Department held a biannual happiness gathering for its 
employees in the tallest tower overlooking The Palm Island "The View" in Nakheel Mall 
Dubai. The department chose to celebrate its distinguished employees and honor them 
among the clouds in appreciation of their outstanding achievements during the year 2022. 
The meeting included a discussion session on the department's achievements in 2022 and 
the plans for projects to be implemented in 2023.
The gathering included organizing a program to develop employees' skills in building and 
managing work teams and achieving the best results by going through the Game Over 
adventure and solving puzzles and mind games to get out of the program in the least time 
and with positive results.
Such periodic meetings of work teams and departments contribute to developing 
capabilities and skills, enhancing capabilities, achieving effective communication, and 
encouraging more efforts that serve the strategic goals of the corporation.

Platinum Company held a social gathering for its employees, with the aim of enhancing 
communication processes between them, in appreciation of their efforts, and motivating 
them to start actively to achieve the achievements of the new year 2023 with high morale. 
The company is keen to hold this meeting annually, believing in the importance of 
communication between work teams to achieve outstanding achievements.
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Our Strategyاستراتيجيتنا

Among our Strategic KPI’s
Percentage of Completion of IT projects:

This KPI measures the percentage of completion of the IT department for the annual 
projects planned according to the approved plan

من مؤشرات الأداء الرئيسية الاستراتيجية
نسبة إنجاز مشاريع تكنولوجيا المعلومات:

ــب  ــررة حس ــنوية المق ــاريع الس ــات للمش ــة المعلوم ــاز إدارة تقني ــبة انج ــر نس ــذا المؤش ــس ه يقي
ــدة  ــة المعتم الخط

Internal News الأخبار الداخلية
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PCFC Departments participating in the “Dialogue of Culture” Initiative within the Innovation Month
مشاركة إدارات المؤسسة في مبادرة "حوار الثقافات" ضمن فعاليات شهر الابتكار

S & C Dept. - The Culture of IndiaFinance Dept. and S & C Dept. - The Culture of Tanzania إدارة المالية وإدارة الاستراتيجية والاتصال  - ثقافة تنزانياإدارة الاستراتيجية والاتصال - ثقافة الهند

Finance Dept. Culture of The UAE, India & PakistanS & C Dept. - The Culture of the UAE إدارة الاستراتيجية والاتصال - ثقافة دولة الإماراتإدارة المالية - ثقافة دولة الإمارات، والهند وباكستان

Innovation Month شهر الابتكار

ــا  ــرى، كم ــرة أخ ــتخدام م ــة للاس ــات قابل ــى منتج ــات إل ــل المخلف ــى تحوي ــر عل ــادة التدوي ــة إع ــاعد عملي تس
تســاعد علــى خفــض اســتخدام الطاقــة، وتقليــل اســتخدام المــواد الخــام الجديــدة، والحــد مــن تلــوث الميــاه 
والهــواء، إضافــة إلــى تقليــل انبعاثــات الغــازات الدفيئــة تمــت إعــادة تدويــر البراميــل المســتهلكة فــي 
المشــروع والتــي كانــت معبــأة بالزيــت والديــزل وأيضــا بعــض مــن قطــع غيــار الســيارات مثــل )الرنجــات - 
أســطوانات الغــاز الصغيــرة - الإطــارات( والتــي كانــت  تشــكل جــزءاً مــن مخلفــات يصعــب التخلــص منهــا ،

حيــث تــم تحويلهــا لمنتجــات ذات فائــدة. وتتضمــن عمليــة إعــادة تدويــر البراميــل وقطــع الغيــار مــرور تلــك 
المخلفــات بعــدة خطــوات للحصــول علــى المنتــج المطلــوب، حيــث تتــم هــذه العمليــة عــن طريــق جمــع 
تلــك البراميــل وقطــع الغيــار الأخــرى وغســلها بطــرق فنيــة لضمــان عــدم وجــود أي شــوائب، ويتــم بعــد 
ــال  ــات وس ــزة كالجلس ــاث ممي ــع أث ــن قط ــكيلها لتكوي ــم تش ــة يت ــة متقدم ــي مرحل ــا، وف ــك تجفيفه ذل
المهمــات وآلات للشــواء ومواقــف للدراجــات الهوائيــة وأحــواض للزراعــة والزهــور وأيضــا كــدولاب 

ــددة. ــرق متع ــكيلها بط ــع لتش ــتخدام آلات التقطي ــك باس ــس، وذل للملاب

The recycling process helps converting waste to usable products. It also helps in reducing 
the usage of electricity, reduce the usage of new materials and reduces greenhouse 
gas emission. In this project, we have recycled barrels that were previously filled with 
oil and diesel. In addition to that we have also recycled car tires, gas cylinders and rims. 
The process of recycling these items was difficult as there are specific ways to clean and 
ensure that there no impurities in the items.

During the final stage the items are shaped to form distinctive pieces of furniture such as 
seating area, trash-cans, barbeque machine, stands for bicycles, basins for planting and 
flowers, wardrobe for clothes and using cutting machines to shape the items in multiple 
ways.

Employee Name : Abdulla Jasem 
Job Title : Senior Officer - Project Safety and Environment
Business Unit : Trakhees - Environment, Health and Safety (EHS) Env., Sect.
Title of Innovation : Recycled Items

Employee Name : Ameirah Al Mesmari
Job Title : Executive Events
Business Unit : Corporate Support Centre
Title of Innovation: Recycled Items

اسم الموظف: عبدالله جاسم 
المسمى الوظيفي : ضابط أول - سلامة المشروعات والبيئة

الوحدة التنظيمية : تراخيص - إدارة البيئة والصحة والسلامة
عنوان الابتكار : إعادة تدوير 

اسم الموظف: أميرة المسماري 
المسمى الوظيفي: تنفيذي فعاليات 

الإدارة  إدارة الاستراتيجية والاتصال 
الوحدة التنظيمية: مركز الدعم المؤسسي 

عنوان الابتكار: إعادة تدوير 



Global ... Sustainability ... Communication الــعــالميــــــــة... الاستـــدامــــة... التــــواصـــــــل

You are the one who will make the difference

أنت من سيحدث الفرق
التغيــرات فــي بيئــة العمــل غالبــاً مــا تكــون ســريعة وذات أثــر مباشــر علــى الموظفيــن ولذلــك فــإن مــن أهــم المهــارات الشــخصية التــي يجــب علــى الموظــف الحــرص 
عليهــا وتطويرهــا هــي التأقلــم الإيجابــي الســريع مــع تغيــرات العمــل والســعي إلــى تعلــم مــا هــو جديــد لمواكبــة هــذا التغييــر.  والتأقلــم علــى التغييــر يأتــي مــن خــال 
الانفتــاح علــى التجــارب والفــرص الجديــدة التــي يتيحهــا هــذا التغييــر للموظــف والاطــاع علــى العقبــات المحتملــة لهــذه التغييــرات وكيفيــة تجنبهــا علــى الصعيديــن 

الشــخصي والعمــل الجماعــي.

التغييــرات الوظيفيــة والعمليــة هــي أداة لصقــل مهــارات الموظفيــن وخاصــة مهــارة المرونــة فــي العمــل والتطلــع إلــى المســتقبل، حيــث أن التغييــر الإيجابــي يدعــم 
ــاز الوظيفــي مــن خــال التغلــب علــى العقبــات والظهــور بحلــول لمواكبــة هــذا  مســيرة الموظفيــن المهنيــة ويزيدهــم خبــرة ويتــرك لهــم مســاحة لتحقيــق الامتي

التغييــر بصــورة هادفــة ممــا يحقــق التــوازن المطلــوب بيــن اســتمرارية العمــل والتأقلــم مــع التغييــرات فــي بيئــة العمــل.

حمدة بوعصيبة
محاسب الدفاتر والأصول الثابتة - إدارة المالية

Changes in the work environment are often rapid and have a direct impact on employees. Therefore, one of the most important personal skills that the employee must take 
care of and develop is the rapid positive adaptation to work changes and the endeavor to learn what is new to keep pace with this change. Adaptation to change comes 
through openness to the new experiences and opportunities that this change provides to the employee and to see the potential obstacles to these changes and how to 
avoid them at the personal and team levels.

Functional and practical changes are a tool for refining employees' skills, especially the skill of flexibility in work and looking forward to the future, as positive change 
supports the employees' career path, increases their experience, and leaves them room to achieve job excellence by overcoming obstacles and emerging solutions to keep 
pace with this change in a meaningful way, which achieves the required balance between Work continuity and adapting to changes in the work environment.

Hamda Buosaiba
Accountant General Ledger & Fixed Assets - Finance Department

Turning Point نــقطــة تــحــول

Name: Huda Ali AlMansoori 
Job Title: Senior Manager - Environment Health and Safety Department

Brief Introduction:

I graduated from the United Arab Emirates University and obtained a master’s degree in environmental 
sciences with distinction with honors, in addition to many specialized scientific certificates such as NEBOSH, 
ISO, OHSAS certificates, certified innovation manager certificate, etc. I am also a certified trainer and one 
of the Knights of Tolerance – the national program launched by the Ministry of Tolerance Since 2019 and 
still sponsoring it. I recently joined the Department of Planning and Development - Trakhees, as a Senior 
Manager in the Environment, Health and Safety Department.

I have a long experience in the field of a specialized nature in engineering and environment, which I 
enhanced by acquiring the skills of using engineering programs for modeling, simulation, etc., in addition to 
my experience in supervisory and administrative work by assuming several different positions in a number of 
federal and local government bodies and entities, including lecturers in Colleges of Engineering and Science 
in one of the universities in the UAE, which also gave me experience in the field of academic work.

My beginnings in government work represented a great challenge for me as the first woman engineer to join 
the external audit sector at the Ministry of Climate Change and Environment and work in the field of field 
inspection of various chemical, manufacturing, mining and other industries existing in all emirates of the 
country.

From my point of view, I see that change is the norm of life, and this also applies to career change, as I 
consider it a healthy phenomenon and a great opportunity for self-development by facing various new 
challenges that work on investing hidden energies for the individual, which helps refine the personality and 
acquire more skills for the individual, which is the matter that prompted me to move thoughtfully through my 
career between different entities.

On the other hand, participating in community service and volunteer work was and still is an integral part of 
my personality. I am a member of the Society of Engineers (SOE) since 2014 until now, and a member of the 
Emirates Creativity Society, where I hold the position of Head of the Community Happiness Department, and 
I have many different voluntary contributions. At the state level within the national community service, health, 
sports and environmental programs and initiatives. I am also passionate about the sustainable clean energy 
system, and I also love reading and writing, in addition to art.

الاسم: هدى علي المنصوري
المسمى الوظيفي: مدير أول قسم البيئة والصحة والسلامة

نبذة تعريفية:

ــاز مــع  ــة بدرجــة امتي ــة المتحــدة وحصلــت علــى درجــة الماجســتير فــي العلــوم البيئي تخرجــت مــن جامعــة الإمــارات العربي
مرتبــة الشــرف، بالإضافــة إلــى العديــد مــن الشــهادات العلميــة المتخصصــة كشــهادات النيبــوش والأيــزو والأوســاس 
وشــهادة مديــر الابتــكار المعتمــد وغيرهــا، كمــا إننــي مــدرب معتمــد وإحــدى فارســات التســامح – البرنامــج الوطنــي الــذي 

أطلقتــه وزارة التســامح منــذ عــام 2019 ولا زالــت ترعــاه.

التحقت بالعمل مؤخراً في دائرة التخطيط والتطوير – تراخيص، كمدير أول في إدارة البيئة والصحة والسلامة.

امتلــك خبــرة طويلــة فــي مجــال العمــل الميدانــي ذي الطبيعــة التخصصيــة فــي النطــاق الهندســي والبيئــي وعززتهــا 
ــل  ــي العم ــي ف ــب خبرت ــى جان ــا، إل ــاكاة وغيره ــة والمح ــة بالنمذج ــية الخاص ــج الهندس ــتخدام البرام ــارات اس ــاب مه باكتس
الإشــرافي والإداري مــن خــال تولــي عــدة مناصــب مختلفــة فــي عــدد مــن الهيئــات والمؤسســات الحكوميــة الاتحاديــة 
والمحليــة مــن ضمنهــا محاضــر فــي كليتــي الهندســة والعلــوم بإحــدى الجامعــات القائمــة فــي الدولــة، ممــا اكســبني أيضــاً 

خبــرة فــي مجــال العمــل الأكاديمــي.

بداياتــي فــي العمــل الحكومــي مثلــت تحديــاً كبيــراً لــي كونــي أول امــرأة مهندســة تلتحــق بقطــاع التدقيــق الخارجــي بــوزارة 
التغيــر المناخــي والبيئــة وتعمــل فــي مجــال التفتيــش الميدانــي علــى مختلــف الصناعــات الكيميائيــة والتحويليــة والتعدينيــة 

وغيرهــا القائمــة فــي كافــة إمــارات الدولــة.

ــا أعدهــا ظاهــرة  ــر الوظيفــي فأن ــى التغيي ــق أيضــاً عل ــاة وهــو مــا ينطب ــر هــو ســنة الحي مــن وجهــة نظــري، أرى أن التغيي
ــات  ــتثمار طاق ــى اس ــل عل ــة تعم ــدة مختلف ــات جدي ــة تحدي ــال مواجه ــن خ ــذات م ــر ال ــة لتطوي ــة عظيم ــة وفرص صحي
ــد مــن المهــارات، وهــو الأمــر الــذي دفعنــي  ــة للفــرد ممــا يســاعد علــى صقــل الشــخصية واكتســاب الفــرد المزي مكنون

ــة. ــات مختلف ــن جه ــة بي ــيرتي المهني ــال مس ــدروس خ ــل الم للتنق

ــخصيتي،  ــن ش ــزأ م ــزءا لا يتج ــة كان ولازال ج ــال التطوعي ــع والأعم ــة المجتم ــي خدم ــاركة ف ــر، فالمش ــد الآخ ــى الصعي وعل
فأنــا عضــو جمعيــة المهندســين )SOE( منــذ عــام 2014 ولغايــة الآن، وعضــو جمعيــة الإمــارات للإبــداع حيــث أشــغل فيهــا 
ــة  ــتوى الدول ــى مس ــة عل ــة المختلف ــاركات التطوعي ــن المش ــد م ــدي العدي ــع، ول ــعادة المجتم ــم س ــس قس ــب رئي منص
ــة  ــغوفة بمنظوم ــي ش ــا أنن ــة. كم ــة والبيئي ــة والرياضي ــة والصحي ــة الخدمي ــة الوطني ــادرات المجتمعي ــج والمب ــن البرام ضم

الطاقــة النظيفــة المســتدامة، وأهــوى أيضــا القــراءة والكتابــة، إلــى جانــب الأعمــال الفنيــة.

أســـــرة  
FamilyPCFC
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Feature قصاصة صحفية

The Lemon Frost Gecko - A groundbreaking discovery 
in cancer research?

This Week: Brain Teasers

84% of people are unable to find the the mistake: 

1   2   3   4   5   6   7   8   9   10   11   12   

الوزغ ليموني اللون - اكتشاف رائد في أبحاث السرطان؟

الأسبوع الحالي: ألعاب التفكير

٪84 من الناس غير قادرين على على إيجاد الخطأ:

   12   11   10   9   8   7   6   5   4   3   2   1

الــوزغ المعــروف باســم "أبــو بريــص" هــو نــوع ليلــي يوجــد عــادة فــي أفغانســتان وباكســتان والهنــد ونيبــال. فــي عــام 2015، 
تــم تعديلــه وراثيــاً إلــى الــوزغ ليمونــي اللــون نتيجــة التكاثــر الانتقائــي والطفــرة التلقائيــة. مــا جــذب المجــال الطبــي علــى وجــه 
ــرب  ــا يق ــى أن م ــرف عل ــم التع ــرطانية. ت ــأورام الس ــة ل ــت عرض ــف كان ــاء أن الزواح ــف العلم ــا اكتش ــو عندم ــوص، ه الخص
ــمى  ــي تس ــة والت ــة للصبغ ــا المنتج ــن الخلاي ــأ م ــذي ينش ــذا ال ــد ه ــرطان الجل ــون بس ــوف يصاب ــص س ــو بري ــن أب ــن ٪80 م م
إيريدوفــورس. درس الباحثــون فــي جامعــة كاليفورنيــا، لــوس أنجلــوس اللغــز الجينــي لأبــو بريــص. حــدد الفريــق جينــاً يســمى 
"إس بــي آي إن تــي 1"، يشــبه الــورم الميلانينــي، وهــو ســرطان جلــدي شــائع فــي البشــر. يمكــن أن يســاعد "إس بــي آي إن تــي 
1" العلمــاء علــى فهــم نشــاط ســرطانات الجلــد لــدى البشــر بشــكل أفضــل وربمــا تقديــم طــرق جديــدة لعــاج المــرض. فــي 
الولايــات المتحــدة وحدهــا، يتــم تشــخيص حوالــي 10000 شــخص كل عــام بســرطان الجلــد، ويمــوت منهــم 7000 شــخص كل 
عــام. هــذا هــو الســبب فــي أن هــذا الاختــراق يعتبــر اســتثنائياً لمرضــى ســرطان الجلــد لأنــه أعطــى العلمــاء نظــرة ثاقبــة جديــدة 

حــول الكائــن الحــي النموذجــي لســرطان الجلــد وربمــا يقــدم تقدمــاً علاجيــاً.

Photo of the Week

Puzzles & Games 

صورة الأسبوع

 ألغاز وألعاب

الصورة بواسطة: مايك برودي، مصور من الولايات المتحدة.

الأسبوع الماضي: إجابة اللغز

الماء

Photography by: Mike Brodie, a photographer from the United States.

Last Week: Riddle Answer

Water
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The leopard gecko is a nocturnal species typically found in Afghanistan, Pakistan, India and Nepal. In 2015, 
it was genetically modified into the lemon frost gecko as a result of selective breeding and spontaneous 
mutation. What has captivated the medical field in particular, is when scientists found that the reptile was 
susceptible to cancerous tumors. It was identified that nearly 80% of lemon frost geckos will develop this 
skin cancer that arises from pigment-producing cells called iridophores.  Researchers in the University 
of California, Los Angeles studied the genetic mystery of the lemon frost geckos. The team identified a 
gene called SPINT1, which is similar to Melanoma, a skin cancer commonly found in humans. SPINT1 
could help scientists better understand the activity of skin cancers in humans and possibly introduce new 
ways to treat the illness. In the US alone, about 10,000 people each year are diagnosed with skin cancer 
of which 7,000 people die each year. That is why this breakthrough is phenomenal for skin cancer patients 
as it has given scientists a new insight into the model organism of skin cancer and may possibly introduce 
therapeutic advancement. 
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رؤيتنـــــــــــــــــــــــــــا

Our Vision

تعزيــــــــز مكانـــــة دبي كمركـــــــز رائـــــــد مستدام لدعـــــــم القطـــــاع الاقتصادي علــــــــى الــــصعيد الـــــــعالمي.

To sustainably facilitate and promote Dubai as the world’s leading economic sector.

تعــد مؤسســة المــوانئ والجمــارك والمنطقــة الحــرة إحــدى مؤسســات حكومــة دبي، والتــي تأسســت 
رســميًا في عــام 2001، وتتضمــن عــددا ًمــن الكيانــات والســلطات التــي تعمــل تحــت مظلتهــا. وتشــمل 
التخطيــط والتطويــر -تراخيــص،  الكيانــات جمــارك دبي وســلطة مــوانئ دبي، بالإضافــة إلى دائــرة  هــذه 
وســلطة مدينــة دبي الملاحيــة، ومكتــب الوكيــل الملاحــي للســفن الخشــبية، إلى جانــب إدارة الاســتثمار 

وإدارة الأمــن.

The Ports, Customs and Free Zone Corporation (PCFC) is one of the government 
organizations under the Dubai government, which was officially established in 2001, 
that includes several entities and authorities operating under its umbrella. These 
entities are Dubai Customs, Dubai Ports Authority, in addition to the Department 
of Planning and Development - Trakhees, the Dubai Maritime City Authority, Marine 
Agency for Wooden Dhows, Investment Department, and Security Department.


